
HET BOSBOUWPROEFSTATION „DE DORSCHKAMP" 
IN 1958 

OVERZICHT VAN DE WERKZAAMHEDEN 

.<$$..»# 

Ne«".**.-"*' 

••*_*:.••»Bât ». A ^ W W . 1 * ? « ï > - 4 

Luchtfoto K.L.M. 1957 

STICHTING BOSBOUWPROEFSTATION „DE DORSCHKAMP" 
WAGENINGEN 1959 



I N H O U D 

I. Het Bosbouwproefstation „De Dorschkamp" in 1958 3 

II. Resultaten van het onderzoek voor de praktijk 5 

III. Activiteiten en aan de orde gestelde vraagstukken 7 

1. Afdeling Groeionderzoek en Economische Vraagstukken 7 

2. Afdeling Groeiplaatsonderzoek en Teelt van Naaldhout 8 

3. Afdeling Teelt van Populier en ander Loof hout 12 

4. Afdeling Selectie en Veredeling 16 

5. Afdeling Pathologie en Resistentieonderzoek 20 

6. Iepenonderzoek 23 

IV. Verschenen publikaties en klaargekomen rapporten 25 

V. Bijlagen 27 

1. Samenstelling bestuur en commissies 27 

2. Personeel 28 

3. Personalia 28 



I. HET BOSBOUWPROEFSTATION „DE DORSCHKAMP" IN 1958 

Zodra er is besloten, een nieuw bosbouwkundig onderzoek aan de orde te 
stellen, breekt er voor de onderzoeker een tijdperk van intensieve voorbereiding 
aan. Is deze periode eenmaal voorbij en loopt de proef onder de hoede van de 
assistenten, dan kan de onderzoeker zich op nieuwe problemen werpen. Hierop 
volgt dan weer een nieuw project dat aan de dagelijkse zorgen van nieuwe assis
tenten wordt toevertrouwd en zo groeit, met het voortgaan van het onderzoek, de 
omvang van het werk en in harmonie daarmee ook het instituut. 

In weerwil van de omstandigheid dat 1957 voor wat betreft de personeels
formatie een uitzondering vormt op deze gestage ontwikkeling, kon het onderzoek 
zich toch nog niet onbelangrijk verbreden en verdiepen. Ook een interne reorgani
satie, waarbij de taken van de verschillende afdelingen gedeeltelijk werden her
verdeeld, heeft hiertoe bijgedragen. Het is verheugend te kunnen vaststellen dat, 
mede dank zij het streven van de onderzoekers, de efficiency der werkzaamheden 
nog verder op te voeren, verscheidene nieuwe vraagstukken konden worden aan
gesneden. Dit geldt voor alle afdelingen van het proefstation, doch de nova dragen 
een geheel verschillend karakter. Zo richtte de afdeling groeionderzoek voor het 
eerst haar aandacht ook op economische vraagstukken. De proeven met chemische 
onkruidbestrijding, tot dusverre beperkt tot kapvlakten en kwekerijen, werden 
uitgebreid tot jonge, verwilderende beplantingen. Een nieuwe methode voor een 
betere bepaling van het voor de bosbomen in de grond beschikbare fosfaat werd 
ontwikkeld en zal thans worden getoetst. Voorts werd een begin gemaakt met een 
nieuwe wijze van grondbewerkingsonderzoek alslnede met het bestuderen van 
groeiplaatskundige aspecten van sterfte in de groveden. 

Bij het populierenonderzoek werd voor het eerst ook aandacht geschonken aan 
de economische perspectieven van populierenteelt op komklei, er werd voorts een 
begin gemaakt met fenologische waarnemingen in bemestingsproefvelden en met 
pathologische observaties in beplantingen. Voor het herkomstenonderzoek werd 
nieuw buitenlands materiaal van lariks uitgezaaid, bij het veredelingswerk werd 
een begin gemaakt met een systematische beoordeling en beschrijving van géni
teurs, vooral van Leuce- en Aigeiros-populieren, terwijl ook het natuurlijke voor
komen van de trilpopulier in Nederland werd onderzocht. Aan de pathologische 
afdeling werden proeven en waarnemingen gedaan met betrekking tot de roest-
ziekte in populier, terwijl ook een experiment werd opgezet om douglas op roest-
gevoeligheid (voor Europese Melampsora-soorten) te toetsen. Voorts kon aan 
deze afdeling worden vastgesteld dat in verscheidene gevallen waarin de praktijk 
meent met Dothichiza te doen te hebben, niet deze zwam doch een andere oorzaak 
voor het ziektebeeld verantwoordelijk moet worden gesteld. Het iepenonderzoek 
tenslotte kon vlotter verlopen doordat dit jaar voor het eerst van potproeven ge
bruik kon worden gemaakt; ook werd de vererving van sommige eigenschappen 
van de iep in studie genomen. 

Ondanks dit vele nieuwe lag toch het zwaartepunt bij de lopende onderzoe
kingen, zoals het groeiplaatsonderzoek van de douglas dat met een groot aantal 
nieuwe objecten werd uitgebreid om een beter inzicht te krijgen in de factoren die 
de groei van deze boomsoort beheersen. Andere voorbeelden van voortgezette 
onderzoekingen zijn die in de bemestingsproefvelden en in de cultivarproefvelden 



van populieren. Ook moet in dit verband aan het groeionderzoek worden gedacht, 
waarvan het tempo tegenwoordig wel heel wat hoger ligt dan in de tijd van 
ADAM SCHWAPPACH. Toch zal het onderzoek nog lange tijd moeten worden 
voortgezet aleer van alle voor de Nederlandse bosbouw belangrijke boomsoorten 
inhouds- en opbrengsttabellen gereed zijn gekomen. En hoeveel jaren van moei
zaam kruisingswerk, kwekerijzorg en resistentieonderzoek moeten er niet ver
strijken aleer een nieuw veredelingsprodukt voor toepassing in de praktijk kan 
worden vrijgegeven ? Dit zijn overigens slechts enige voorbeelden; in hoofdstuk 
III zullen de lopende onderzoekingen meer gedetailleerd worden behandeld. 

Intussen konden ook verscheidene onderzoekingen of althans onderdelen daar
van worden afgesloten, zoals blijkt uit hoofdstuk IV. De voor de praktijk be
langrijke resultaten van de activiteiten in 1958 zijn samengevat in hoofdstuk II. 

Voor grote betekenis was het besluit, het tot dusver onder leiding van PROF. DR. 
J. F. KOOLS aan de Landbouwhogeschool verrichte onderzoek betreffende de 
arbeidsrationalisatie in de bosbouw, bij het Bosbouwproefstation onder te brengen. 
Daarmee omvat het proefstation thans de volgende afdelingen: 

Groeionderzoek en economische vraagstukken 
Groeiplaatsonderzoek en teelt van naaldhout 
Teelt van populier en ander loofhout 
Selectie en veredeling 
Pathologie en resistentieonderzoek 
Onderzoek rationalisatie 
Iepenonderzoek. 
Ten behoeve van de laatste beide afdelingen zijn er afzonderlijke commissies: 

de Commissie Onderzoek Rationalisatie Bosbouw, daartoe door het bestuur op 
verzoek van het Bosschap ingesteld, en het Iepencomité. De samenstelling van 
het bestuur en van deze commissies is in de bijlage opgenomen, evenals de per
soneelsformatie van het instituut. 

Door plaatsgebrek in het oude gebouw was het noodzakelijk de in gebouw II 
nog beschikbare ruimte produktief te maken door het bouwen van een kamer 
voor het hoofd van de afdeling Teelt van populier en ander loofhout en van 
twee assistenkamers alsmede van een donkere kamer. Hiermede werd binnen de 
bestaande muren de grens van het mogelijke bereikt, zodat de nieuwe afdeling 
Onderzoek arbeidsrationalisatie voorlopig nog op Hinkeloord gehuisvest zal 
moeten blijven. 

De inventaris werd uitgebreid met een schrijfmachine en een luchtrembalans, 
terwijl een versleten rekenmachine door een moderner type werd vervangen. 

Evenals in vorige jaren werd er een intensief contact met het buitenland onder
houden. Dit blijkt niet alleen uit de lange lijst van buitenlandse onderzoekers 
(zie bijlage), doch ook uit de reizen van de directeur en enkele medewerkers 
naar het buitenland. Bijzonderheden hierover zijn opgenomen in de bijlage onder 
het hoofd Personalia, waaronder tevens ook de belangrijkste binnenlandse con
tacten zijn vermeld. 



II. RESULTATEN VAN PRAKTISCH BELANG OF MET PRAKTISCHE 

PERSPECTIEVEN 

1. Nieuwe inhoudstabellen voor de houtsoorten Amerikaanse eik, Corsicaanse 
den en Oostenrijkse den zijn gereedgekomen. 

2. Opbrengsttabellen voor Japanse lariks en douglas in nieuwe vorm, volgens 
internationale regels van absolute bonitering, kwamen eveneens gereed. 

3. Bij het uitplanten van Pinussoorten blijken de meeste rationele werkmethoden 
en gereedschappen tot dusver geen nadelige invloed te hebben op het aan
slaan van de planten. 

4. Wel blijkt het aanslaan afhankelijk te zijn van de grondbewerking en tot 
op zekere hoogte ook van de persoon die plant. 

5. Bij het herkomstenonderzoek is de aanwijzing verkregen dat op tweemaal 
bewerkte grond (waardoor een betere huishouding van de voedingsstoffen 
wordt verkregen) de groei van groveden beter is en de gevolgen van het 
denneschot daardoor minder zijn. 

6. Door kalibemesting wordt de douglas minder gevoelig voor verdroging in 
de winter. 

7. Bij het gebruik van vulhout tussen de douglas hebben de niet stikstofbindende 
soorten een ongunstige werking door de wortelconcurrentie. 

8. Het gebruik van tweejarig douglasplantsoen heeft in de bemestingsproef
velden steeds tot slechtere resultaten geleid dan het gebruik van driejarige 
planten. 

9. Voor het verkrijgen van een goede bodembedekking door blauwe lupinen 
(in het jaar na het zaaien) is behalve fosfaat- en kalibemesting ook een 
kalkbemesting gewenst, wanneer de pH H 2 0 lager dan 4,9 is. 

10. De stikstof bemesting van nog niet gesloten fijnsparculturen met stikstof-
gebrek dient tenminste elke twee jaar of zo mogelijk jaarlijks herhaald te 
worden tot sluiting is verkregen. Hierbij wordt er van uitgegaan dat de 
fosfaat- en kalivoorziening in orde is. 

11. Het gebruik van ureum als stikstofmeststof voor bladapplicatie heeft voor 
de naaldhoutcultuur weinig of geen betekenis. 

12. Een betere extractiemethode voor de bepaling van fosfaat in bosgronden 
blijkt mogelijk te zijn. De waarde van de totaal-fosfaatbepaling is niet ge
heel bevredigend als indicator van de bemestingsbehoefte. 



13. Metingen en wortelonderzoek in bemestingsproefvelden van populier be
vestigden volledig de in 1956 in kistjesproeven gevonden zeer frappante in
vloed van slakkenmeel op de wortelontwikkeling. Plantgatbemesting op 
gronden met een P-totaal lager dan 30 is beslissend voor aanslaan van popu
lierenbeplanting. N-bemesting is zinloos zolang geen voldoende wortel
ontwikkeling, of van nature of door P-bemesting in plantgat, optreedt. 

14. Reeds in het tweede groeiseizoen na planten blijkt els een zeer gunstige 
invloed op de groei van populier te hebben. Uit bladanalyses van de ,,on-
kruidproef" op de kwekerij van het Bosbouwproefstation bleek dat alleen 
het N-gehalte van het blad opmerkelijk gunstig werd beïnvloed door wieden, 
zelfs al door het schoonhouden om de planten sinds juli/augustus. 

15. In kwekerijen van bosplantsoen blijkt met voordeel gebruik te kunnen 
worden gemaakt van sommige chemische onkruidbestrijdingsmiddelen, zoals 
aromatische oliën en mogelijk ook simazin. 

16. Als loofhout niet gedurende het groeiseizoen met 2,4,5-T is bespoten kan 
dit in de winter (en dan bij voorkeur vroeg in de winter) alsnog geschieden 
met een oplossing van 2,4,5-T in dieselolie of petroleum. De werkwijze is 
echter minder aan te bevelen dan de bladbespuiting, daar zij duurder is en 
iets minder effectief. 

17. Bestrijding van loofhout met 2,4,5-T ester door middel van vernevelen is, 
mits toegepast bij gunstige weersomstandigheden — hoge luchtvochtigheid 
en warm, geen neerslag — zeer wel mogelijk. 

18. De perfecte vorm van Dothichiza populea werd voor het eerst in Nederland 
(op enige plaatsen) gevonden. Door isolatie uit de ascosporen van deze 
Chryptodiaporthe populea (SACC.) BUTIN werd de identiteit met Dothichiza 
bevestigd. 

19. Inoculatieproeven brachten aan het licht dat Dothkhiza populier ook zonder 
wonden kan infecteren via de merken van pas afgevallen knopschubben. De 
zwam kan gedurende lange tijd in de bomen latent aanwezig zijn en onder 
omstandigheden waardoor de plant wordt verzwakt, actief worden. 

20. Bevestigd werd nogmaals dat de aan stekhout van sommige cultivars van po
pulieren nogal eens voorkomende bastverkleuring niet wordt veroorzaakt 
door Dothkhiza populea. 

21. In opstanden van Corsicaanse den werd pas in de loop van het derde groei
seizoen na de beschadiging door de strenge vorst in februari 1956 afsterven 
van bomen vastgesteld. 

22. De perfecte vorm van Phomopsis pseudotsugae, Phacidiella coniferarum. 
werd op dode takken van Pinus sylvestris gevonden. 



III. ACTIVITEITEN EN AAN DE ORDE GESTELDE VRAAGSTUKKEN 

1. AFDELING GROEIONDERZOEK EN ECONOMISCHE VRAAGSTUKKEN 

Inhoudsonderzoek 

In samenwerking met de Afdeling Bewerking Waarnemingsuitkomsten T.N.O., 
onderafdeling Wageningen, kwamen inhoudstabellen gereed voor Amerikaanse 
eik, Corsicaanse den (voorlopige tabel) en Oostenrijkse den. Zij zullen in ge
stencilde vorm aan belanghebbenden worden toegezonden. 

Groeionderzoek 

Met behulp van de inhoudstabellen werden de berekeningen van de proef-
perken in Amerikaanse eik voltooid en werd een begin gemaakt met de bewer
king van de proefperken in Corsicaanse en Oostenrijkse den. Van de opbrengst
tabellen in Japanse lariks en douglas werd een herberekening uitgevoerd, die is 
aangepast aan de boniteringsnormen volgens het IUFRO-Congres 1956 in Oxford. 
Deze tabellen zullen worden gepubliceerd in het rapport van de commissie richt
lijnen bosbedrijfsregeling. 

De thans in onderzoek zijnde proefperken zijn hieronder weergegeven: 

boomsoort aanwezig 
op 1 jan. 

uitgezet afgeschreven aanwezig 
op 1 dec. genieten 

Amerikaanse eik 
Abies grandis 
Corsicaanse den 
Douglas 
Inlandse eik 
Europese lariks 
Groveden 
Japanse lariks 
Japanse lariks 
Oostenrijkse den 

33 
2 

20 
41 

7 
2 
3 

44 
3 

25 

_ 
— 
— 
— 
— 
— 
— 
— 
— 
— 

_ 
— 
— 

1 

— 
2 
1 
1 

— 
2 

33 
2 

20 
40 

7 
— 

2 
43 

3 
23 

7 
— 

8 
13 

1 
2 
2 
4 

— 
2 

180 173 39 

Economisch onderzoek 

Door middel van besprekingen, briefwisseling met het Engelse bosbouw-
proefstation en literatuurstudie werd een oriënterend inzicht verkregen in de 
aspecten van economisch onderzoek ten behoeve van de Nederlandse bosbouw. 
Intussen zal het eigenlijke onderzoek eerst worden aangepakt nadat terzake door 
verschillende belanghebbenden een beslissing omtrent de uitvoering zal zijn ge
nomen. Waarschijnlijk zal voor dit doel een werkgroep worden gevormd. 

Plantproeven 

De proeven in het kader van de rationalisatie bosaanleg werden dit jaar op 
ongeveer dezelfde wijze als vorig jaar voortgezet in groveden, terwijl tevens twee 
proeven met douglas werden genomen. De uitwerking geschiedt weer met behulp 
van statistische analyse, de resultaten voorzover met praktische perspektieven zijn 
in hoofdstuk II samengevat onder punt 3. 



Chemische onkn/idbestrijding (nog door deze afdeling behandeld) 

Het zwaartepunt lag dit jaar bij de tot dusver in de bosbouw nog niet onder
zochte toepassingsmogelijkheden van chemische onkruidbestrijdingsmiddelen in 
boskwekerijen. De resultaten hiervan worden in hoofdstuk II onder punt 14 
samengevat. Daarnaast werden aanvullende proeven genomen met 2,4,5-T tegen 
loofhout. Tenslotte werd ook het onderzoek betreffende de bestrijding van gras
sen vóór de aanleg van bos, alsmede in jonge beplantingen voortgezet. De resul
taten hiervan waren echter op het tijdstip van afsluiten van dit verslag nog niet 
bekend. 

Herkomstenonderzoek (nog door deze afdeling behandeld) 

Er werden dit jaar geen nieuwe proefvelden aangelegd, doch wel werden 
voorbereidingen getroffen om in I960 of 1961 herkomstenproeven te nemen 
met douglas en Europese lariks. Het materiaal van eerstgenoemde zal worden 
verstrekt door het Staatsbosbeheer in samenwerking met PROF. SCHOBER, Hann.-
Münden; dat van de Europese lariks is reeds door PROF. SCHOBER als zaad ge
leverd en daaruit zijn op de Dorschkamp planten geteeld. Het betreft hier een 
internationale proef, waaraan verschillende landen deelnemen. 

De Commissie voor het meten van hout op stam van het Bosschap, waarvan 
IR. J. VAN SOEST voorzitter is, heeft haar werkzaamheden hervat en zal deze uit
breiden tot het meten van hout in het algemeen. Er werd een enquête gehouden 
onder de belangrijkste Nederlandse bosbedrijven om een beeld te krijgen van de 
omvang van de verkoop van hout op stam op basis van staande gemeten voorraad. 

De Werkgroep Rationalisatie Bosaanleg organiseerde twee bijeenkomsten met de 
medewerkers in de praktijk (Wageningen en Zwolle), waarin de voorlopige resul
taten en plannen voor de voortzetting van proefnemingen werden besproken. 

2. AFDELING GROEIPLAATSONDERZOEK EN TEELT VAN NAALDHOUT 

Groei en groeiplaats 

Nadat in de loop van het jaar de inventarisatie van douglasopstanden in ver
band met de herkomst plaats vond en een verantwoorde keuze van objecten voor 
het onderzoek mogelijk werd, werd een aanvang gemaakt met het verzamelen van 
gegevens. Alleen die (zuivere) opstanden, waarvan de herkomst goed en de 
groei normaal is, worden geanalyseerd. 

Ten behoeve van het vochtonderzoek in de proefplekken werd op het labora
torium een aanvang gemaakt met de bepaling van een volledige pF-curve, in
clusief het punt pF = 4,2. In verband met de verschillen in methodiek die op de 
instituten, die zich met een pF-onderzoek bezighouden, bestaan, werd voorberei
dend onderzoek gedaan betreffende de wijze van verzadiging van het monster. 
Op grond van de verkregen resultaten is de methodiek vastgelegd en omschreven. 

Bemesting 

B e m e s t i n g s p r o e f v e 1 d e n i n d o u g l a s 
In totaal zijn er 24 bemestingsproefvelden in douglas, 4 zijn er afgeschreven in 

verband met mislukking van de aanplant door vraat, baldadigheid van jeugd of 
verwaarlozing. Van de lopende proeven zijn er 13 in 1957 (waarvan 12 in 
augustus) ingeplant. De resultaten zijn over het algemeen goed te noemen. 

Over het effect van de bemesting op de groei van de douglas valt nog weinig te 
zeggen. In het proefveld „Dorst", waarvan de bemestingen alleen kalk en fosfaat 



omvatten en waar duidelijke stikstoftekorten optraden in de loop van het voor
jaar 1958, is het proefveld verder verdeeld, om de invloed van stikstof en kali 
vast te stellen. 

In de demonstratie-proefvelden bestaat de bodembedekking uit gele en blauwe 
lupine gemengd. De gele lupine reageert alleen op fosfaatbemesting, doch het 
blijkt, dat voor een goede ontwikkeling van de blauwe lupine behalve fosfaat 
ook een kalkgift nodig is, wanneer de pH H 2 0 beneden 4,9 ligt. Een overtuigend 
verband is gevonden tussen kalk-fosfaatbemesting en hoogte en dekking van de 
blauwe lupine. 

In een aantal proefvelden zijn vegetatieopnamen verricht. 
Het gebruik van drie-jarig plantmateriaal van douglas blijkt doelmatiger te zijn 

dan gebruik van twee-jarig plantsoen. 
In het proefveld te Grubbenvorst bleek het effect van vulhout op de ontwikke

ling van de douglas reeds spoedig na de aanplant op te treden. In het voorjaar 
1958 — geplant was in augustus 1957 — vertoonden de douglasplanten in de 
met berk gemengde veldjes stikstof gebrek in tegenstelling tot de douglas die met 
els is gemengd. 

Behalve de eerdergenoemde 13 proefvelden in jonge beplantingen bestaan er 
10 proefvelden in jonge, nog niet geheel gesloten culturen en 1 in een oudere ge
sloten opstand. Enkele van deze proefvelden lopen reeds sinds begin 1956; andere 
zijn in dit jaar aangelegd. In de jonge culturen zijn het alle NPK bemestings-
proeven, soms uitgebreid met Mg (Oostereng) en sporenelementen (Mierlo en 
Someren). 

In alle proefvelden is gebleken, dat door verbetering van de voorziening met 
die voedingsstoffen, waaraan tekort bestaat, de groei van de douglas onmiddellijk 
wordt verbeterd, wanneer bemesting plaats heeft in de eerste helft van het groei
seizoen. De groeiverbetering als gevolg van stikstof en/of kalibemesting blijkt 
zeker tenminste twee seizoenen aan te houden, ondanks het feit dat deze voedings
stoffen aan snelle uitspoeling zijn blootgesteld. Voorlopig is nog geen conclusie 
mogelijk hoe vaak met N en K moet worden gemest voor sluiting is ingetreden. 

De kalibehoefte van de douglas blijkt groot te zijn. In het proefveld Oostereng 
is het vrij veel voorkomende verschijnsel van lichte scheutuiteinden en lichte 
naaldtopverkleuring als symptoom voor gebreksverschijnsel nader door een be
mestingsproefveld met N, P, K, Mg getoetst. Het kleurherstel was maximaal bij 
bemestingen, die K bevatten. In enkele proefvelden (Kootwijk, Ulvenhout) is 
overeenkomstig de kleur van de naalden de groeireactie op kali, gecombineerd 
met N en/of P, groot. 

Ter bestudering van de stofwisseling in douglas in winter en voorjaar zijn 
periodiek bladmonsters verzameld in het proefveld „Woeste Hoeve". In dit 
proefveld blijkt duidelijk, dat door K bemesting de verliezen van drogestof — 
door ademhaling en/of transpiratie — worden geremd. De kleur van de met K 
bemeste douglas bleef gedurende de gehele periode beter. De niet of met N 
bemeste douglas vertoonde tijdens de droge periode in maart-april duidelijke 
verdroging aan de tak- en topscheuten. 

Een oriënterende proef in een assimilatiekamer toonde aan, dat de douglas-
naalden tijdens lage temperaturen sterk kunnen ademhalen, waarbij het bereiken 
van het compensatiepunt problematisch is. 

Verbetering van de stikstofvoorziening door middel van ureumbespuiting blijkt 
niet mogelijk of onvoldoende te zijn. 

Van het proefveld in de oudere douglasopstanden is geen nieuws te melden. 
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B e m e s t i n g s p r o e f v e l d e n in l a r i k s 

In totaal zijn er 9 bemestingsproefvelden in lariks, waarvan er slechts 3 zijn 
waar de volledige toediening van NPK wordt onderzocht. Deze laatste proefvelden 
zijn in de afgelopen verslagperiode aangelegd. In Hooghalen zijn opklimmende 
fosfaatgiften gecombineerd met N en K; op het bosterrein van de Waterleiding 
Enschede te Holten wordt een proef genomen met NPK in jonge lariks met groei
stoornissen door gebrek aan voedingsstoffen. In Smilde is in samenwerking met 
het Itbon een NPK proef genomen in lariks, om het effect hiervan op de be
zetting met lariksmot te bestuderen. In het proefveld „de Hoge Veluwe" is in het 
voorjaar nogmaals een fosfaatgift gegeven, omdat de oorspronkelijke gift zeer 
laag was. Waarschijnlijk zal dit proefveld toch moeten worden opgeheven in 
verband met aantasting door honingzwam. 

In het proefveld „Gieten" (fosfaatbemesting in oudere opstanden) blijkt de 
opname van fosfaat en kali door de fosfaatbemesting (uitgevoerd in 1954), ten 
opzichte van 1955 nog verder verbeterd te zijn. De stikstofopname is gelijk ge
bleven. Op grond van de resultaten van stamschijvenonderzoek zijn er aanwijzin
gen, dat de groeiverbetering toeneemt in 1957 ten opzichte van 1955. Voor een 
betere bepaling van deze groeireactie is er grote behoefte aan boorspaanonderzoek. 

In de beide bemestingsproefvelden Hooghalen en Ruinen, waar reeds twee 
jaargangen gewasmonsters beschikbaar staan, is het verloop van de voedings
stof f envoorziening interessant. Sinds 1956 neemt, met uitzondering van de 
blanco's, de K en P opname toe, terwijl de N opname afneemt voor die gevallen, 
waar geen compost is gebruikt. Door compost neemt ook de N opname toe. Tot 
nu toe gaat dit niet gepaard met groeiverbetering, doch wel met vergroting van de 
naalden en toename van kromming van scheuten. In hoeverre dus de K en P 
toename in de naalden toe te schrijven is aan volume-antagonisme is niet te zeggen. 

B e m e s t i n g s p r o e f v e 1 d e n i n d e o v e r i g e h o u t s o o r t e n 

Het overige aantal lopende bemestingsproefvelden is over de houtsoorten als 
volgt verdeeld: 

fijnspar en sitkaspar 8 
Pinussoorten 4 
beuk 2 
De resultaten van de bladanalyses in het fijnspar-sitka bemestingsproefveld 

Smilde tonen aan, dat aan het einde van het tweede groeiseizoen (1956) na de 
bemesting — de periode van de grootste groeireactie dus — het stikstofgehalte 
van de naalden nagenoeg weer op hetzelfde niveau ligt als vóór de bemesting. 
Deze daling zet in het derde jaar (1957) nog iets door en gaat dan gepaard met 
groeistoornis. In enkele veldjes is aan het begin van het derde groeiseizoen (1957) 
opnieuw met stikstof gemest, omdat de cultuur nog niet in sluiting is. In 1958 
volgde in deze veldjes weer een sterke groeireactie. Het P- en K-gehalte van de 
naalden is niet of slechts weinig aan verandering onderhevig; alleen in de opnieuw 
met N bemeste veldjes zijn deze gehalten gedaald. De nieuwe bemestings veldjes 
komen langzamerhand in sluiting. 

De groeireactie van het NPK bemestingsproefveld in Hardenberg blijft be
neden de reactie die gemiddeld op de andere proefvelden is verkregen. Dit sluit 
aan op de resultaten van de potproeven, welke vorig jaar met grond uit Harden
berg werden verkregen. Het onderzoek naar de oorzaak van deze matige reactie 
wordt voortgezet. Op grond van de naaldanalyses is er geen tekort aan de voe
dingsstoffen N, P, K, Ca. 
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A n a l y s e m e t h o d i e k 

Een van de moeilijkheden bij het grondonderzoek ten behoeve van de be
mesting in de bosbouw vormt de extractiemethodiek voor de fosfaatbepaling. De 
normale totaal-fosfaatbepaling met perchloorzuur blijkt uitkomsten te geven, die 
weliswaar een inzicht geven in de fosfaatreserve, doch niet in de beschikbaarheid 
ervan voor de bomen. De reactie van verschillende houtsoorten op fosfaat
bemesting houdt niet uitsluitend verband met het totaal-fosfaat van de grond. 

Zoals reeds vroeger is vastgesteld, geeft het fosfaat oplosbaar in citroenzuur 
geen betrouwbare resultaten. Gezocht is naar een extractiemethodiek met zoutzuur, 
die in sterkte gelegen is tussen een extractie met geconcentreerd zwavelzuur en 
met citroenzuur. Het bezwaar van de zoutzuurextractie is, dat door de hoge Cl en 
Si concentraties in het extract een colorimetrische bepaling door middel van Mo-
lybdeenblauw of Vanadaatgeel gestoord wordt. Het is echter gebleken dat door 
bepaalde verdunningen en aanzuren met H N 0 3 de storingen kunnen worden op
geheven. 

Welke de storingen zijn is niet geheel bekend, doch volgens de thans opge
stelde voorschriften zijn de colorimetrisch bepaalde uitkomsten gelijk aan de gra-
vimetrische. Deze nieuwe methode zal nader worden getoetst aan een groot 
aantal bemestingsproefvelden. 

Besloten werd op het laboratorium een Mg-bepaling uit te voeren met titaan-
geel volgens COTTENIE. Dit betekent dat kalium, calcium en magnesium nu uit 
één asextract kunnen worden bepaald. In een groot aantal gewasmonsters werd 
volgens deze methode magnesium bepaald. 

Gebreksverschijnselen 

De symptomen van tekort aan stikstof, fosfor, kali, magnesium en koper zijn 
voor een aantal houtsoorten beschreven en gedefinieerd met relatieve gehalten in 
de bladorganen. Een rapport is opgesteld voor opname in een publikatie door de 
Nederlandse Bosbouw Vereniging, betreffende bosbescherming. 

Het onderzoek chemische onkruidbestrijding van dit project is met een aantal 
nieuwe proeven voortgezet. Deze proeven hebben tot doel na te gaan op welke 
wijze verwildering — hoofdzakelijk van grassen — tussen jong plantsoen kan 
worden bestreden. In het bijzonder wordt in de moeilijk aanslaande douglas 
onderzoek gedaan. Middelen waarmee wordt gewerkt zijn dalapon en simazin. 

In samenwerking met DR. H. G. VAN DER W E I J van het Instituut voor Bio
logisch en Scheikundig Onderzoek van Landbouwgewassen zijn enkele proef
nemingen verricht betreffende vernevelen en spuiten. De resultaten zijn aanleiding 
tot het doen van uitvoeriger onderzoek naar de betekenis van de weersomstandig
heden bij de toepassing van 2,4,5-T ester voor de bestrijding van loofhout. 

Op het landgoed ,,de Utrecht" is een douglasbebossingsproefveld aangelegd op 
een vochtige humuspodsol die door drie-jarige landbouwvoorbouw op een hoger 
vruchtbaarheidsniveau is gebracht. Het probleem daarbij is de verwildering met 
grassen. De proef omvat plantverbanden, menging met els, doorzaaien van lupinen 
en bedekken van de grond met stro. Tevens is op ditzelfde landgoed een proef 
opgezet om te kunnen nagaan het effect van verschillende wijzen van bodem
behandeling op de natuurlijke verjonging van douglas. 

De proefinventarisatie ten behoeve van het grondbewerkingsonderzoek is in 
de houtvesterij Arnhem gereed gekomen. In een groot aantal objecten, waarvan 
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de groeiplaatsgegevens — bodem, historie enz. — bekend zijn, zijn proefplekken 
uitgezet. 

Grovedennens/erfle, ivorlelrot 

In samenwerking met IR. LUITJES van het Itbon is een proefplekkenonderzoek 
ingesteld naar het verschijnsel van het afsterven van grovedennen op het Kroon-
domein. Opgenomen werden de opstandsgegevens, de aantasting en de historische 
gegevens. Op grond van de resultaten kan worden vastgesteld dat er geen duide
lijk verband bestaat tussen afsterving en bodemtype. Wel is de afsterving ern
stiger op groeiplaatsen met een mosvegetatie en kan worden aangenomen dat 
het onderzochte verschijnsel typisch is voor heidebebossingen. Het onderzoek 
wordt hier en elders voortgezet. 

Met technisch ambtenaar J. GREMMEN van de afd. Pathologie is een bezoek 
gebracht aan enkele gemeentebossen in Noord-Brabant, waar het verschijnsel van 
afsterven van groveden, na dunning, zeer ernstig is. Hoewel op een aantal plaatsen 
buiten brandplekken de vruchtlichamen van Rhizina undulata werden aangetrof
fen, kon niet worden vastgesteld dat deze zwam de oorzaak van het afsterven is. 
Een plan voor onderzoek in het volgende groeiseizoen is opgesteld en daartoe 
werd door de houtvester in Helmond een nadere opgave met kaarten verstrekt 
van de opstanden waarin zich genoemd verschijnsel voordoet. 

Grondonderzoek ten behoeve van de bosbouwprc 

Ten behoeve van het grondonderzoek voor de bosbouwpraktijk is een groot 
aantal adviezen ter plaatse uitgebracht. Daarbij is o.a. gebleken dat voor de veen-
bebossingen meer onderzoek gewenst is. Het betreft hier een gebied van enkele 
honderden ha dat bebost en gedeeltelijk hervormd moet worden (Compagnons-
bossen in Appelscha, adviseur Nederlandsche Heidemaatschappij). 

De jaarlijkse excursie van de Werkgroep Chemische Onkruidbestrijding TNO 
was dit jaar aan de bosbouw gewijd en stond onder leiding van IR. J. VAN SOEST 
en IR. C. P. VAN GOOR. 

Voor de Nederlandse Vereniging van Boseigenaren werd een drietal cursussen 
chemische onkruidbestrijding en een cursus bodemkunde georganiseerd. 

Met IR. H. VAN DER MOLEN, secretaris van de Commissie tot Bijstand inzake 
het Stikstofbemestingsonderzoek TNO werden besprekingen gevoerd over het 
stikstofbemestingsonderzoek aan het Bosbouwproefstation. 

3. AFDELING TEELT VAN POPULIER EN ANDER LOOFHOUT 

Groeiplaatsehen van populier (bodemtype en groei) 

Door het Staatsbosbeheer werden de objecten in wegbeplantingen in de N.O.P. 
weer gemeten. In september werden ze alle gecontroleerd op mate van aantasting 
door roest. Hierbij kwam naar voren dat er aanmerkelijke verschillen optreden, 
dusdanig dat bij de waardering van de groeicijfers hiermede rekening moet wor
den gehouden. 

Naar aanleiding van onderzoek naar de rentabiliteit van verschillende bedrijfs
vormen op komkleigronden werd op verzoek van de Commissie tot Onderzoek van 
Komgronden een excursie georganiseerd naar verschillende populierenbeplantin
gen op komgrond in de omgeving van Geldermalsen en Culemborg. Tevoren 
werden in samenwerking met de consulent van het Staatsbosbeheer te Arnhem 
enkele rapporten opgesteld betreffende rentabiliteit van populier op komgronden. 
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Tijdens een op de excursie volgende vergadering bleek men algemeen overtuigd, 
dat populierenteelt, zuiver economisch gezien, op deze gronden de voorkeur ver
dient boven alle andere bedrijfsvormen. Men stelde het op prijs dat meer beplan
tingen zowel op produktie als hydrologische omstandigheden nader worden onder
zocht, speciaal met het oog op het belang van ontwatering. In verband hiermee 
werden ongeveer 50 beplantingen (opstanden) op komgrond uitgezocht; het 
onderzoek hierin werd uitgevoerd in samenwerking met het Instituut voor Cul
tuurtechniek en Waterhuishouding. 

Van alle cultivars in de proefvelden van de Nederlandsche Heidemaatschappij 
in Eist en Oirschot en Zwollerkerspel werden boorspanen genomen en jaarring
analyses uitgevoerd. 

Alle cultivarproefvelden, inclusief enkele proefvelden van de afd. Selectie en 
Veredeling, werden gemeten. Zeven nieuwe proefvelden werden ingeplant. 

In de cultivarproefvelden in Drente werd een intensief fenologisch onderzoek 
verricht, dit in het kader van onderzoek voor de studiegroep „Bosbouwfenologie". 
Hierbij kwam naar voren dat vele kenmerken sterk beïnvloed worden door uit
wendige factoren, o.a. door bladziekten, en door de bemestingstoestand; vele 
interessante aanwijzingen voor het botanisch-systematisch onderzoek van het 
Instituut voor Bosbouwkundig Onderzoek kwamen daarbij naar voren. 

Het blijkt ongewenst te zijn het aantal cultivarproefvelden zo uit te breiden als 
eerst werd gedacht. In de eerste plaats komt op betere gronden steeds dezelfde 
volgorde in groei der verschillende cultivars naar voren, voorts wordt de groei op 
verschillende plaatsen in verschillende mate door bladziekten (roest!) beïnvloed, 
terwijl verder te verwachten is dat het huidige N.A.K.-sortiment binnen afzienbare 
tijd belangrijk zal veranderen. Meer aandacht wordt besteed aan aanleg van 
cultivarproefvelden op voor populier matig of minder geschikte gronden. 

Reactie van populieren op chemische bodemfactoren 

Alle bemestingsproefvelden werden gemeten, twee nieuwe proefvelden werden 
ingeplant. De resultaten van de 300 bladanalyses van 1957 werden verwerkt. In 
enkele proefvelden werd wortelonderzoek uitgevoerd. 

In alle bemestingsproefvelden werden in augustus bladmonsters verzameld, 
waarvan een groot deel voor analyse werd doorgezonden naar het Bedrijfslabora-
torium voor Grond- en Gewasonderzoek te Oosterbeek.in opdracht van de Natio
nale Populieren Commissie. 

De invloed van bemestingen op de fenologische kenmerken werd uitgebreid 
nagegaan, mede in verband met het onderzoek voor de studiegroep „Bosbouw
fenologie". 

Een deel van de proefvelden werd in het najaar weer gemeten. Het meest 
opvallende resultaat is op lage heidegronden de zeer sterke reactie van populier 
op stikstofbemesting. Steeds meer komt ook op andere profielen het belang van 
stikstof naar voren. Plantgatbemesting met fosfaat op bepaalde bodemtypes blijkt 
zeer sterk kopergebrek tot gevolg te hebben. 

In overleg met het Staatsbosbeheer werd besloten het populierenbemestings-
proefveld op de kwekerij „Drakenburg" te handhaven en te bestemmen voor 
verder onderzoek door de afdeling „Teelt van naaldhout" en „Teelt van loofhout" 
van het Bosbouwproefstation. De er voltooide proeven met populier leverden 
talrijke interessante resultaten op. 

Gedurende het gehele seizoen is periodiek blad verzameld van een aantal 
populierenklonen (Stichting Verbetering Houtopstanden en „De Dorschkamp"), 
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met het doel meer inzicht te krijgen in de periodieke veranderingen in chemische 
samenstelling, speciaal in het najaar. 

Houtteeltkundige aspecten 

De proefbeplantingen met verschillende soorten plantsoen langs wegen in de 
N.O.P. werden in het begin van het jaar gemeten. Drie nieuwe proefvelden met 
éénjarig en tweejarig beworteld plantsoen en met kort- en langstek werden uit
gezet in Oost-Flevoland, alle in samenwerking met het Staatsbosbeheer. 

Deze proefvelden werden in het najaar weer gemeten. In de N.O.P. bleek de 
groei van het éénjarige plantsoen ook in het tweede jaar na planten beter te zijn 
dan die van het tweejarig plantsoen. In Oost-Flevoland was het belangrijkste 
resultaat dat het gebruik van het goedkope langstek een voor de praktijk in de 
IJsselmeerpolders waardevolle methode blijkt te zijn, tenminste voor bepaalde 
cultivars. Kortstek blijkt niet bruikbaar. Overleg werd gepleegd over de aanleg 
van praktijkbeplantingen met langstek. Plannen werden opgesteld en karteringen 
uitgevoerd voor een drietal nieuwe proefbeplantingen in de N.O.P., waarbij tevens 
de invloed van het toppen van langstek zal worden nagegaan. 

Van het Instituut voor Bosbouwkundig Onderzoek werd „overgenomen" een 
deel van het grote populierenproefveld „De Voorst", betrekking hebbend op 
onderbeplanting met wilg en els. De invloed van wilg (griend) op de groei van 
populier blijkt zeer ongunstig te zijn. Zeven jaar na aanleg is het diameterverschil 
tussen populier in els en populier in wilg 3,3 cm, ten gunste van de eerste. 

Ook in nieuw aangelegde praktijkproefvelden blijkt de reactie van populier 
op onderbeplanting met els zeer gunstig te zijn en, o.a. te oordelen naar bladkleur 
en -grootte, te berusten op een betere stikstofvoorziening; dit bleek ook uit de 
resultaten van bladanalyses. Terwijl het proefveld in Kuinre (NOP) , aangelegd 
in voorjaar 1956, reeds in 1957 een dergelijk gunstige invloed van els op populier 
toonde, trad deze reactie in een tezelfdertijd aangelegd proefveld bij Urk (NOP) 
pas dit jaar op; dit houdt verband met het tijdstip, waarop de els in sluiting komt. 
De els blijkt dus een indirecte invloed op de stikstofvoorziening van populier te 
hebben, namelijk door onderdrukking van de o.a. stikstof-consumerende onkruiden. 

Twee nieuwe proefvelden voor detailonderzoek in Wageningen, waarin de 
invloed van onkruid op populier en de compenserende invloed van stikstof nader 
worden geanalyseerd, werden aangelegd en volgens de proefopzet behandeld. 
In de niet gewiede percelen van het in 1957 aangelegde proefveld blijft de groei, 
vergeleken met die in gewiede percelen, opmerkelijk geringer. 

De resultaten van de twee nieuwe proefvelden waren spectaculair, zowel op klei-
als op zandgrond; door wieden om de planten werd een hoogtegroeiverbetering 
van resp. ± 6 0 en ± 8 0 % bereikt, door N-bemesting zonder wieden een ver
betering van resp. ± 80 en ± 60%, door combinatie van beide behandelingen 
(een voor de praktijk bereikbare methode) 95 resp. 165%. Bij volledig wieden 
bedroeg de verbetering in hoogtegroei resp. 210 en 170%, bij volledig wieden 
met stikstof resp. 275 en 190%. De onkruidontwikkeling was veel sterker op de 
kleigrond. De resultaten van de proeven wijzen, evenals in 1957, weer sterk in 
de richting van stikstofconcurrentie van het onkruid. 

Een werkprogramma werd opgesteld voor onderzoek door de Werkgroep 
„Snoei". Drie projecten werden in onderzoek genomen. De uitvoering van de 
proeven staat onder leiding van enkele leden van de Werkgroep. 

Onderzoek in verband met populierenziekten 

Besprekingen werden gevoerd met vertegenwoordigers van het Staatsbosbeheer 
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over de praktische consequenties van het optreden van roest en schorsbrand in 
Noord-Brabant. 

Een zich uitbreiden van de taksterfte in oudere populieren tengevolge van 
Dothichiza werd geconstateerd; eind juli begon deze ziekte weer catastrofaal te 
worden. Een zeer sterke aantasting door roest trad in dit jaar weer op. In het 
populierengebied in het midden van Noord-Brabant (Liempde) werd een cultivar-
proefveld met 9 cultivars aangelegd, waarin naast jaarlijkse groeimetingen echter 
ook vooral aandacht zal worden besteed aan het verloop van de aantasting der 
verschillende cultivars door Melampsora en eventueel andere bladziekten. 

In het gehele populierengebied in het midden van Noord-Brabant werd een 
inventarisatie verricht met het doel tegen roest resistente klonen te vinden. Hierbij 
bleek de resistente 'Robusta' veel meer verspreid te zijn dan was verwacht. 
Voorts bleek, wat reeds werd verwacht, dat bepaalde klonen ('Gelrica') wel vrij 
vroeg roest krijgen maar dat dit hun bladafval weinig beïnvloedt. 

Een plan werd opgesteld voor toetsing op roest van alle belangrijke populieren-
klonen. 

Bij een beperkt aantal kwekers werden geregeld observaties uitgevoerd aan 
bepaalde partijen populier, met het doel deze bij uitplanten in het veld in 1959 
te controleren op aantasting door Dothichiza. 

Door de bosbouwpraktijk werden vele meldingen gezonden betreffende aan
tasting door Dothichiza; deze moeten nog worden verwerkt. 

Selectie en voortgezette toetsing 

Tezamen met de afdeling „Selectie en Veredeling" werd begonnen met selectie 
van Aigeirosklonen in oude beplantingen in ons land; dit werk zal zo snel moge
lijk worden vervolgd omdat geregeld meer oude beplantingen met vaak zeer 
waardevol materiaal (beter dan de N.A.K.B.-klonen !) verdwijnen. Geselecteerd 
werd tot nu toe een aantal 'Gelrica'- en 'Serotina'-klonen. 

Ander loof hout 

Een plan werd opgesteld, tezamen met de consulent van het Staatsbosbeheer 
in de IJsselmeerpolders, voor toetsing van de bruikbaarheid van een aantal loof-
houtsoorten op Zuiderzeegronden. De proef zal in I960 in Oost-Flevoland worden 
aangelegd. 

Adviezen aan de praktijk 

Het geven van adviezen werd zoveel mogelijk gecombineerd met het bespreken 
of bezien van onderzoekresultaten tezamen met Staatsbosbeheer, Ned. Heidemij 
of particuliere boseigenaren. Een aantal dagen echter werd zuiver aan advieswerk 
besteed. 

Op uitnodiging van de Stichting tot Ontwikkeling van Komgrondengebieden 
woonden DR. H. VAN VLOTEN, IR. C. P. VAN GOOR en IR. H. A. VAN DER MEIDEN 

een vergadering van deze commissie bij ter bespreking van de mogelijkheden van 
populierenteelt op komgronden, voorafgegaan door een excursie die door het 
Bosbouwproefstation in samenwerking met de bosbouwconsulent van het Staats
bosbeheer was voorbereid. 
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4. AFDELING SELECTIE EN VEREDELING 

Met dank moge hier worden vermeld, dat PROF. DR. G. HELLINGA regelmatig 
bij de werkzaamheden in het begin van het jaar betrokken is gebleven, waardoor 
de moeilijkheid ontstaan door het ontbreken van een opvolger, werd overbrugd. 

Naaldbout 

L a r i k s 

Entmateriaal van 26 geselecteerde bomen werd op onderstammen gezet. De 
entingen slaagden goed. 

De in de houtvesterij ,,Assen-Oost" van het Staatsbosbeheer uitgeplante 57 
klonen van Japanse, Europese en hybride-lariks (totaal 838 stuks) op Japanse 
lariks als onderstam werden door konijnen beschadigd. De konijnen prefereerden 
daarbij de klonen met Europees bloed en lieten de Japanse lariks, ook de onder
stammen, vrijwel ongemoeid. 

De zaailingen 1957 uit zaad voor de internationale proef met herkomsten van 
Japanse lariks, door DR. W. LANGNER, Schmalenbeck, uit Japan betrokken, ont
wikkelden zich na het verspenen in het voorjaar 1958 goed. De bedoeling is 
in samenwerking met het Staatsbosbeheer een vergelijkende proef volgens een 
door alle deelnemers geaccepteerd schema aan te leggen met driejarig plantsoen. 

Het zaad van Europese lariks, ontvangen van PROF. DR. SCHOBER, 14 herkom
sten bestemd voor een vergelijkende proef in samenwerking met het Bosbouw-
proefstation te Hann.-Münden, werd op 9 april uitgezaaid op zaaibedden 
in de kwekerij. De opkomst was zeer onregelmatig. Van PROF. DR. SCHOBER werd 
bericht ontvangen dat eventueel een completering met zaailingen uit Duitsland 
mogelijk zal zijn. 

P i n u s 

Van de voor Nederland belangrijkste houtsoorten is op de kwekerij ,,De 
Dorschkamp" een collectie van vegetatief vermeerderde klonen aanwezig. De 
verzameling Pinus sylvestris-enten vindt zijn origine in de door IR. J. S. VAN 
BROEKHUIZEN en IR. E. C. JANSEN in 1952—1954 uitgezochte plusbomen. In 
de kas van het Bosbouwproefstation werden deze bomen vegetatief vermeerderd 
waarbij verschillende soorten onderstammen werden gebruikt. Een deel van dit 
materiaal ging terug naar de Stichting Verbetering Houtopstanden om daarmede 
zaadtuinen aan te leggen. De rest werd op de kwekerij ,,De Dorschkamp" in 
rijen uitgeplant, om in staat te zijn de klonen verder te vermeerderen en te 
vergelijken. 

De groei van de Pinusklonen, evenals hun habitus, is zeer verschillend. Van 
65 stuks, die tot drie jaarklassen behoren, werden de 20 best groeiende uitgezocht. 
Uit een aantal zaaisels van deze bomen van het jaar 1956, die in de verspeen-
bedden van het proefstation aanwezig zijn, konden reeds in 1958 waarnemingen 
gedaan worden, omtrent de kwaliteit van de groei en de homogeniteit van het 
materiaal. Enkele zaaisels bleken zeer homogeen te zijn. Waar het zaad in de 
opstanden uit wilde bestuiving van de moederboom is ontstaan, waarbij dus vele 
vaderbomen betrokken kunnen zijn, is het duidelijk dat de eigenschappen van 
snelle groei en homogeniteit voor de moederboom dominant moeten zijn. De 
jonge bomen van deze homogene zaaisels en de vegetatieve vermeerdering van de 
moederboom vertonen een sterke gelijkenis. 

Voor de veredeling is het echter noodzakelijk dat men over een mogelijkheid 


